



مجلة حمورابي للدراسات

ISSN 2227-5312

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

رؤية استراتيجية: فراغ القوة والصراع على النفوذ في الشرق الأوسط

ملف العدد الولايات المتحدة وتوظيف فراغ القوة في إدارة الشرق الأوسط

- تحطيم الدولة وآليات صنع فراغ القوة في العراق وسوريا
- طوئفة الصراع... مدخل لتشكيل التفاعلات في الشرق الأوسط
- فراغ القوة... وإعادة تعريف الدور الإقليمي للجمهورية الإسلامية الإيرانية
- الوكيل الإقليمي (السعودي) ومهام توسيع فراغ القوة في اليمن
- القدرات النووية (الإسرائيلية) ومستقبل الخيار العسكري ضد إيران
- العدالة الانتقالية وإدارة الصراع في مصر بعد ثورتي (25 يناير و 30 يونيو)
- حدود الدم... كيف سيبدو الشرق الأوسط بأفضل حالاته؟

رؤية استراتيجية: فراغ القوة والصراع على النفوذ في الشرق الأوسط

أ.د. أبو بكر الدسوقي

شهدت السنوات الأربع الماضية تراجعاً ملحوظاً للقوى الأمريكية في العالم، ولا سيّما في منطقة الشرق الأوسط، وكذلك تراجعت مقولة "العالم ذو القطب الواحد"، فبرغم تمتع أمريكا بعناصر القوة الشاملة، إلا أن الوزن النسبي لقوتها ظل يتراجع على مدار السنوات العشر الأخيرة مع تنامي صعود قوى أخرى في العالم، فتوسعت قاعدة قيادة النظام الدولي من دائرة الولايات المتحدة الأمريكية إلى دائرة أوسع تضم خمس قوى، وهي: الولايات المتحدة، واليابان، والاتحاد الأوروبي، وروسيا، والصين، فضلاً عن القوى الصاعدة كالبرازيل والهند.

Strategic Vision: The Power Vacuum and the Struggle for Influence in the Middle East

Prof. Dr. Abu Bakr al-Desouki

The past four years have witnessed a remarkable decline of American powers in the world, especially in the Middle East region, as well as the saying of "the unipolar world". Although America has the elements of comprehensive power, the relative weight of its power has been declining over the past ten years with the growing rise Other powers in the world, and the leadership base of the international system expanded from the circle of the United States of America to a wider circle that includes five powers, namely: the United States, Japan, the European Union, Russia, and China, in addition to emerging powers such as Brazil and India.

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

تحطيم الدولة وآليات صنع الفراغ في العراق وسوريا

أ.د. عبدعلي كاظم المعموري

رؤى خليل التويجري

ظلت موضوعة القوة وما يرتبط بها محط بحث ونقاش بين الباحثين الاستراتيجيين والسياسيين، ولاسيما في ما يتعلق بمرتكزاتها أو مصادر هذه القوة، برغم من أن التاريخ يزودنا بأن جل المعايير التي يتم الاعتماد عليها في تقدير جوانب القوة تتركز على الجيوش عديداً وتسليحاً، وأن مفهوم القوة يتداخل بقوة مع مفاهيم أخرى، مثل السلطة والتأثير والإرغام والردع والإذعان ... الخ، التي تُستعمل في تحليل عناصر القوة، إذ إن السلطة هي الوجه الأول للقوة السياسية، وهي بصفة عامة قوة ذات طابع منظم وتكون مرتبطة بوظيفة أو موقع معترف به داخل المجتمع، تعطي الشرعية لمستخدمها في الحق بإصدار الأوامر والقرارات الإلزامية للآخرين.

Destroying the State and the Mechanisms of Creating a Vacuum in Iraq and

Syria

Prof.Dr. Abd Ali Kadhem Al Maamouri

Rua` Khalil Al-Tuwaijri

The issue of power and what is related to it has been the subject of discussion and discussion among strategic and political researchers, especially with regard to its foundations or sources of this power, although history provides us that most of the criteria that are relied upon in assessing aspects of strength focus on armies and armaments, and that the concept of power overlaps Power with other concepts, such as authority, influence, coercion, deterrence, and submission ... etc, that are used in the analysis of the elements of power, as authority is the first face of political power, and in general it is a force of an organized character and is linked to a recognized function or position within society. Legitimacy of its user has the right to issue orders and mandatory decisions to others.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

طوائفة الصراع... سياسة جديدة لتشكيل التفاعلات في الشرق الأوسط

د. علي فارس حميد

منذ احتلال العراق في عام 2003 والتفكير الاستراتيجي الأمريكي والغربي، يتجه نحو توليد مقاربات جديدة، تحاول أن تتبنى فيها أنموذجاً جديداً للتفاعلات الإقليمية، يقدم به خارطة جديدة لفهم مستويات الأداء والتعامل الفكري. ولأن اتجاهات التغيير لم تقتصر على العراق، إذ شهدت المنطقة موجات من التبدل السياسي ساهمت برمتها في إيجاد حالات خاصة من التفاعل الإقليمي، وانتقلت بموجبها أولويات التفكير وحسابات المصالح باتجاه طوائفة الصراع، إذ لم يعد يشغل صانع القرار تفكيره بالدولة، بقدر تحسبه بالجماعات الاجتماعية المذهبية وحركتها السياسية حيال المنطقة والداخل الذي تعيش فيه.

وبدلاً من أن تدور مراكز الفكر في الولايات المتحدة الأمريكية والدول الأوروبية، في دائرة الصراع الفلسطيني الإسرائيلي وضمان أمن إسرائيل في منطقة الشرق الأوسط، أصبحت الاتجاهات تدور اليوم نحو تحجيم أو توسيع رقعة الصراع بين الجماعات الاجتماعية في المنطقة. لا ينفي الكلام المتقدم أهمية أمن إسرائيل لدى مراكز التفكير الاستراتيجية الغربية، إلا أن الأوضاع التي تعصف بالشرق الأوسط جعلت الكثير من دول المنطقة لا تتعم بالأمّن سوى إسرائيل، وعليه لإدامة هذه الأوضاع، أخذت مراكز التفكير تتبنى مقاربات توظف فيها الجماعات الاجتماعية، كإحدى الوسائل المتبعة لتفتيت دول المنطقة ولإعاقة القوى الأخرى في النظام الدولي، التي تسعى أو تبحث عن نفوذ في الشرق الأوسط، ودينامية هذا المقاربات تكمن في توسيع رقعة الصراع والعمل على تثبيته، عن طريق تراكمات وإشكاليات التاريخ وتوظيفها في البنى الثقافية الجديدة لإدامة أوجه الصراع لأطول فترة ممكنة في الإقليم.

Sectarnization Conflict a New Policy for Shaping Interactions in the Middle East

نصدر عن مركز حموراني للبحوث والدراسات الاستراتيجية
Dr.. Ali Faris Hamid

Since the occupation of Iraq in 2003, the American and Western strategic thinking has been heading towards generating new approaches that try to adopt a new model for regional interactions, providing a new map for understanding levels of performance and intellectual interaction. And because the trends of change were not limited to Iraq, as the region witnessed waves of political change that all contributed to creating special cases of regional interaction, according to which the

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

priorities of thinking and calculations of interests moved towards the sectarian conflict, as the decision-maker no longer occupies his thinking about the state, to the extent that it is perceived by the social sectarian groups and their political movement towards the region and the interior in which they live. Instead of thinking centers in the United States of America and European countries revolving around the circle of the Palestinian-Israeli conflict and ensuring Israel's security in the Middle East, trends are now turning towards limiting or expanding the conflict between social groups in the region. The aforementioned talk does not deny the importance of Israel's security to Western strategic think tanks. However, the conditions afflicting the Middle East have made many countries in the region do not enjoy security except Israel, and therefore, to perpetuate these conditions, think tanks have adopted approaches in which social groups are employed, as one of the methods used to break The countries of the region and to impede other powers in the international system, which seek or are looking for influence in the Middle East, and the dynamism of these approaches lies in expanding the scope of the conflict and working to stabilize it, through the accumulations and problems of history and employing them in the new cultural structures to perpetuate the aspects of conflict for the longest possible period in the region.

للدراسات

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

فراغ القوى واعادة تعريف الدور الاقليمي للجمهورية الاسلامية الايرانية

ا.م.د.فايق حسن الشجيري*

يظهر لنا من خلال تتبع السلوك الامريكي حيال الشرق الاوسط بشكل عام و منطقة الخليج بشكل خاص ان هذا السلوك في انطباع اولي عنه مثير للصرعات وغير منضبط في ادائه، بحيث ان التقييم الاولي يذهب الى ان الولايات المتحدة ادخلت نفسها في صراعات غير منتهية في منطقة الشرق الاوسط. في اطار مسعاها لبناء شرق اوسط جديد عبر صنع فراغات القوة، غير ان النطق بهذا الحكم يجعل القارئ للموضوع يغيب عن ذهنه امر جد هام وهو نظرة المفكرين الاستراتيجيين الامريكان وعلى رأسهم هنري كيسنجر الى الشرق الاوسط على انه منطقة لا تمثل دولة امم وانما هي خليط من قوميات مختلفة، وحتى تستطيع الولايات المتحدة ضبط عملية التفاعل والتحكم بهذه القوميات المختلفة تحتاج: الى معرفة مراكز القوة والعمل على التحكم بها او فرض مسارات التفاعل عليها، وكلا الخياريين يحتاجان الى امكانيات تنهض بها دولة عظمى وقدرة على التخطيط الاستراتيجي.

The Power Vacuum and Redefining the Regional Role of the Islamic Republic of Iran

Dr. Fayek Hassan Al-Shujairi

By tracking the American behavior towards the Middle East in general and the Gulf region in particular, it appears to us that this behavior, in a first impression of it, provokes conflicts and is not disciplined in its performance, so that the initial assessment goes that the United States has entered itself into unending conflicts in the Middle East region. As part of its endeavor to build a new Middle East by creating vacuums of power, however, pronouncing this judgment makes the reader of the subject miss a very important matter, which is the view of American strategic thinkers, headed by Henry Kissinger, to the Middle East as a region that does not represent a state of nations but rather a mixture of different nationalities, and in order for the United States to control the process of interaction and control of these different nationalities, it needs: to know the centers of power and work to control them or impose the paths of interaction on them, and both options require capabilities for the advancement of a superpower and the ability for strategic planning.

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

مهام الوكيل الإقليمي (السعودي) ومهام توسيع فراغ القوة في اليمن

د. محمد كريم كاظم*

فiras عباس هاشم**

تحتل اليمن أهمية استراتيجية لدى السعودية، لموقعها الجغرافي المميز، مما يمنحها أهمية لتحقيق مصالح الاستراتيجية السعودية، غير إن الأزمة اليمنية رغم تأثرها برياح التغيير الذي شهدتها المنطقة العربية عام 2011، وكان له تأثيراته في قلب موازين القوى في المنطقة، إلا أنها لم تكن مستحدثة فقد شهدت اليمن طيلة الفترة الممتدة (2004-2010) عدم الاستقرار انعكست تأثيراتها على الساحة الخليجية، ومع تجدد الأزمة شكلت نقطة ارتكاز وأهمية للسعودية نظرا لما تشكله لهما اليمن من أهمية جيواستراتيجية في نفوذه الإقليمي. إذ وضعت حركة الاحتجاجات في المنطقة السعودية تحت الاختبار الجدي، لا سيّما بعدما وصلت إلى خاصرتها الخلفية في اليمن، حيث فرضت هذه التطورات تداعياتها على مصالحها، ذلك إن أهم المحددات والأهداف العامة للحرب التي تقودها السعودية، هو لملء الفراغ لصالحها في اليمن والذي يتمثل في تأسيس توازن قوى سياسي وعسكري جديد في الشرق الأوسط، لمنع الحضور الإيراني في هذه المنطقة فبحسب تصورات دول التحالف هناك خشية من أن تمتد رياح التغيير عبر اليمن إلى فرض حالة من التغيير الجذري في المنطقة، وذلك ما انعكس تأثير الأزمة على الوضع الداخلي السعودي ليفرض تخوفات في المشهد السياسي الداخلي، وعليه فرضت عليها الأزمة البحث في البدائل التي تستطيع من خلالها ضمان أمنها ونفوذها الإقليمي.

The Tasks of the Regional Agent (Saudi) and the Tasks of Expanding the Power Vacuum in Yemen

Dr. Muhammad Karim Kadhem

Firas Abbas Hashem

Yemen occupies strategic importance to Saudi Arabia, due to its distinguished geographical location, which gives it importance to achieve Saudi strategic interests. However, the Yemeni crisis, despite being affected by the winds of change that the Arab region witnessed in 2011, had its effects in the heart of the balance of power in the region, but it was not new. Throughout the extended period (2004-2010), Yemen witnessed instability, its effects reflected on the Gulf arena, and with the renewed crisis, it formed a focal point and importance for Saudi Arabia, given the geostrategic importance of Yemen to them in its regional influence. It put the protest

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

movement in the Saudi region under a serious test, especially after it reached its backside in Yemen, as these developments imposed their repercussions on its interests, as the most important determinants and general objectives of the Saudi-led war is to fill the void in its favor in Yemen, which is to establish A new political and military balance of power in the Middle East, to prevent the Iranian presence in this region, according to the perceptions of the coalition countries, there is a fear that the winds of change will extend across Yemen to impose a state of radical change in the region, and this is what reflected the impact of the crisis on the internal Saudi situation to impose fears in the scene Accordingly, the crisis forced it to search for alternatives through which it could guarantee its security and regional influence.

الحوار الاجتماعي والتنمية السياسية في أعقاب الربيع العربي

أ.د. البسيوني عبد الله جاد البسيوني

ظهر في إطار إدارة العمل منذ نهاية القرن العشرين ما يُسمّى بالحوار الاجتماعي، وهو شكل أساسي وقاعدة مهمة تنص عليها تشريعات العمل الوطنية في معظم الدول، قياساً على ما نصت عليه المواثيق الدولية للعمل بشأن إلزامية تنظيم الحوار الاجتماعي لأطراف الإنتاج الثلاثة: الحكومة، وأصحاب الأعمال، والعمال. وأصبح الحوار الاجتماعي حقاً من الحقوق العمالية، مثله مثل حرية التنظيم النقابي وحرية الإضراب وغيرها من الحقوق العمالية، ونجد أن الحوار الاجتماعي في مجال علاقات العمل ظهر حلاً مهماً وجوهرياً للمشاكل كلها التي قد تؤدي إلى المظاهرات العمالية أو الإضرابات، بوصفه مرحلة مهمة يتحاور فيها أصحاب الشأن، لعلهم يجدون الحلول المناسبة قبل تفاقم المشكلة والدخول في الإضرابات التي غالباً ما يكون لها جوانب سلبية على سير دولاب العمل والإنتاج.

Social Dialogue and Political Development in the Aftermath of the Arab Spring

Prof. Dr. Al-Bassiouni Abdullah Jad Al Bassiouni

Since the end of the twentieth century, the so-called social dialogue has emerged within the framework of labor administration, which is a basic form and an important rule stipulated in national labor legislation in most countries, according to what was stipulated in international work conventions regarding the compulsory organization of

social dialogue for the three production parties: the government, employers, and workers. Social dialogue has become a labor right, just like freedom of association, freedom to strike and other labor rights. We find that social dialogue in the field of labor relations has emerged as an important and fundamental solution to all problems that may lead to labor demonstrations or strikes, as an important stage in which the stakeholders negotiate perhaps they will find appropriate solutions before the problem aggravates and enters into strikes that often have negative aspects on the functioning of the work and production wheel.

القدرات النووية (الإسرائيلية) ومستقبل الخيار العسكري ضد إيران

أ.م. نوار جليل هاشم*

تبنّت الحركة الصهيونية منذ شروعا في تنفيذ مخططاتها في فلسطين، فكرة الصراع مع العرب، لتتحول إلى تعبئة جميع الإمكانيات اليهودية في العالم أجمع، مع الاستفادة من الدعم العالمي، واستعداداً للدخول في سلسلة من الحروب مع العرب سابقاً وحالياً، ودخول الجمهورية الإسلامية الإيرانية على الخط وعدّها من الدول التي تهدد وجود دولة إسرائيل، فإن تصاعد هذا الصراع رسخ لدى الزعامة الإسرائيلية ضرورة السعي لامتلاك أكبر قدر من وسائل القوة، بل إن عقيدة تملك القوة قادت بصورة طبيعية إلى الرغبة في السعي لما بعد إلى امتلاك الخيار النووي.

إن الدراسة تعالج موضوعاً مهماً وهو القدرات النووية الإسرائيلية، وما تشكله من خطر على الدول العربية ومنطقة الشرق الأوسط، وما لذلك من تداعيات على مستقبل المنطقة، ومستقبل قيام إسرائيل بضربة عسكرية ضد إيران، مثلما فعلته في السابق ضد المفاعل النووي العراقي، وما هي تداعيات هذه الضربة في حال حدوثها.

Nuclear Capabilities (Israel) and the Future of the Military Option Against Iran

Prof.Dr. Nawar Jalil Hashem

Since it began implementing its plans in Palestine, the Zionist movement has adopted the idea of conflict with the Arabs, to turn to the mobilization of all Jewish capabilities in the whole world, while benefiting from global support, and in preparation for entering into a series of wars with the Arabs, past and present, and entering the Islamic Republic of Iran on the line and counting it among the countries that threaten the existence of the state of

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

Israel, the escalation of this conflict entrenched in the Israeli leadership the necessity of seeking to possess the largest possible means of force. Indeed, the doctrine of possessing power naturally led to the desire to seek beyond the possession of the nuclear option.

The study deals with an important topic, which is the Israeli nuclear capabilities, and the danger they pose to the Arab countries and the Middle East region, and what this has implications for the future of the region, and the future of Israel launching a military strike against Iran, as it did in the past against the Iraqi nuclear reactor, and what are the implications of these strike, if it occurs.

العدالة الانتقالية وإدارة الصراع في مصر بعد الثورات

(ثورتا 25 يناير و30 يونيو أنموذجاً)

د. الشيماء محمد محمود حسن*

هذه الدراسة هي محاولة لاستقراء واقع العدالة الانتقالية في مصر بعد ثورتي الخامس والعشرين من يناير والثلاثين من يونيو . فالواقع المصري حالة فريدة تكاد تختلف تماماً عما عرفته دول كالمغرب العربي وجنوب أفريقيا ودول شرق أوروبا والأرجنتين وشيلي إلى آخر تلك النماذج، كان الأمر في تلك الحالات ينصرف إلى تسوية مخلفات مرحلة سابقة انطلاقاً إلى مرحلة جديدة، ولكن الأمر بالنسبة إلينا في مصر يبدو مختلفاً، فنحن حيال ثلاث مراحل سابقة- في الأقل- نود من العدالة الانتقالية إدارة الصراع الاجتماعي والسياسي وتصفية مخلفاتها لبناء المرحلة الجديدة. مرحلة حكم الرئيس الأسبق محمد حسني مبارك، التي انتهت في 11 فبراير 2011، وتلتها فترة إمساك المجلس العسكري بالسلطة التي انتهت بدورها في 30 يونيو 2012، لتبدأ فترة حكم الرئيس السابق محمد مرسي، التي انتهت في 3 يوليو 2013، لتبدأ فترة الرئيس المؤقت عدلي منصور القائمة حتى الآن، ولكل من المراحل السابقة تجاوزاتها القانونية والسياسية والاقتصادية، بل شهداؤها أيضاً، ولم تنزل غالبية ملفاتها مفتوحة تقف الحكومة والقضاء أمامها مقيدتين.

Transitional Justice and Conflict Management in Egypt After the Revolutions

(The January 25 and June 30 Revolutions as Models)

Dr. Al- Shaimaa Mohammad Mahmood Hassan

This study is an attempt to extrapolate the reality of transitional justice in Egypt after the 25th of January and the 30th of June revolutions. The Egyptian reality is a unique case that is almost completely different from what countries like the Maghreb, South Africa, eastern European countries, Argentina and Chile have known to the last of those models. In those cases, the matter was devoted to settling the remnants of a previous phase, starting to a new phase, but the matter for us in Egypt looks different. With regard to three previous stages – at least – we would like transitional justice to manage the social and political conflict and liquidate their remnants to build the new phase. The period of the rule of former President Mohamed Hosni Mubarak, which ended on February 11, 2011, followed by the period of the Military Council's seizure of power, which in turn ended on June 30, 2012, to begin the period of the rule of former President Mohamed Morsi, which ended on July 3, 2013, to begin the period of interim President Adli Mansour existing so far, each of the previous stages has its legal, political and economic transgressions, but also its martyrs, and most of its files are still open, before which the government and the judiciary are bound.

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

أثر قيام سد النهضة الأثيوبي في الأمن المائي السوداني

د. إكرام محمد صالح حامد دقاش*

إن السكان بطبيعة الحال يتزايدون وبمعدلات متفاوتة في جميع أنحاء العالم بصورة عامة، وفي العالم الثالث بصورة خاصة. هذا النمو المتسارع للسكان أفرز احتياجات متفاوتة للمياه، لتأمين الغذاء والاستهلاك المنزلي، والصناعات، وتوليد الطاقة الكهرومائية وغيرها من الاستخدامات المتعددة للمياه. ولأجل هذه الاحتياجات المائية المتزايدة عقدت الدول الكثير من المؤتمرات والندوات، لتأمين شريان الحياة للإنسان والحيوان والنبات، وسخرت التكنولوجيا المائية لتحل من الفوائد المائية، فضلاً عن تكنولوجيا تحلية مياه البحر التي تحرز تقدماً لإيجاد أفضل الوسائل لتوفير المياه للاستعمال البشري.

The Impact of the Ethiopian (Al-Nahdha) Renaissance Dam on Sudanese

Water Security

Dr. Ikram Mohammad Saleh Hamid Daggash

The population is, of course, increasing at varying rates all over the world in general, and in the third world in particular. This rapid population growth has resulted in unequal needs for water, to secure food, household consumption, industries, hydroelectric power generation and other multiple uses of water. Because of these increasing water needs, countries have held many conferences and seminars, to secure the lifeline for humans, animals and plants, and harnessed water technology to reduce water losses, in addition to the technology of desalination of sea water that is making progress to find the best means to provide water for human use.

اختصاص المحكمة الجنائية الدولية في جرائم الحرب على الدول غير الأطراف

(السودان وليبيا أنموذجاً)

بن زعيم مريم*

المحكمة الجنائية الدولية هي هيئة قضائية دائمة نشأت بموجب معاهدة دولية، اتفق أطرافها على ضرورة التحقيق ومحاكمة أشد الجرائم خطورة وأكثرها اهتماماً من جانب المجتمع الدولي، وهي: الإبادة الجماعية، والجرائم ضد الإنسانية، وجرائم الحرب، وجريمة العدوان. والواقع أن وجود آليات قوية ومستقلة قائمة على تحقيق العدالة الجنائية الدولية من أهم دعائم الحفاظ على الأمن الدولي وإعادة السلام إلى أنحاء المعمورة كافة، فضلاً عن أن إنشاء تلك الآليات يعكس تطور الشعور بالمسؤولية والعدالة كقيم معترف بها على المستوى الدولي، وحتى تكون هناك عدالة فعلية نافذة، فلا بد إلا يُستثنى أحد من إمكانية الخضوع لسلطة القضاء حالة الادعاء عليه، وإلا لكانا بصدد عدالة ناقصة غير منتجة، فمن المعلوم أن أية معاهدة دولية تنتج آثارها فقط بين أطرافها، ومن ثم فالمبدأ الحاكم للمعاهدات الدولية، هو مبدأ الأثر النسبي للمعاهدة Principe de relativites .

تصدر عن مركز حمورابي للبحوث والدراسات الاستراتيجية

يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة..

The Jurisdiction of the International Criminal Court in War Crimes Against States Not Party

(Sudan and Libya as a Model)

Bin Zaeem Maryam

The International Criminal Court is a permanent judicial body established according to an international treaty, whose parties have agreed on the need to investigate and prosecute the most serious and most concerned crimes of the international community, which are: genocide, crimes against humanity, war crimes, and the crime of aggression. Indeed, the existence of strong and independent mechanisms based on achieving international criminal justice is one of the most important pillars of preserving international security and restoring peace to all parts of the globe. In addition, the establishment of these mechanisms reflects the development of a sense of responsibility and justice as values recognized at the international level, and so that there is effective justice One must not be excluded from the possibility of being subject to the jurisdiction of the judiciary in the event of a claim against it, otherwise we would be in the matter of an incomplete and unproductive justice, it is known that any international treaty produces its effects only between its parties, and therefore the governing principle of international treaties is the principle of the relative effect of the treaty (Principe de relativites).